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اواخر خرداد بود كه شادي مالكي، سرپرست سازمان 
تاكس��يراني ش��هر تهران در گفت وگويي با يكي از 
خبرگزاري ها اظهار كرده بود: طبق مصوبه شوراي 
شهر تهران نرخ كرايه تاكس��ي های برقي  با توجه به 
آنكه خودروي لوكس به ش��مار مي آيند، مي تواند تا 

سقف ۸۰ درصد افزايش داشته باشد. 
ش��ادي مالكي گفته بود: براي رفاه حال شهروندان، 
اع��ام كرده ايم رانن��دگان اين دس��ته از خودروها 
مي توانند تا س��قف ۵۰درصد نس��بت به نرخ عادي 

كرايه يك مسير، كرايه خود را افزايش دهند. 
همين اظهارنظر موج��ي از انتق��ادات را ايجاد كرد و 
موجب گايه ش��هروندان و برخي از مسئولان شهري 
ش��د، مثاً در واكنش به اظهارنظر سرپرست سازمان 
تاكسيراني، هفته گذش��ته حجت الاسام والمسلمين 
س��يدمحمد آقاميري، نايب رئيس كميت��ه عمران و 
حمل و نقل شوراي اسامي شهر تهران گفت: »هرگونه 
افزايش نرخ كرايه  تاكسي عادي يا برقي بدون مصوبه 
شوراي شهر تهران غيرقانوني و خاف مقررات است.« 
حجت الاسام آقاميري با تأكيد بر اينكه تاكسي برقي 
در فهرست خودروهاي لوكس جايگاهي ندارد، افزود: 

»تاكس��ي برقي خودروي لوكس به شمار نمي آيد و 
ارتباطي ميان اين دو وجود ندارد كه بتوان نرخ كرايه 

را بر آن مبنا تعيين كرد.«
او تصريح كرد: »نرخ كرايه تاكسي برقي بايد به طور 
جداگانه مورد بررس��ي قرار گيرد و نباي��د با تعرفه 
خودروه��اي لوكس مطابق��ت داده ش��ود يا لحاظ 

شود.«
سازوكارتعييننرخكرايهها

همچنين حجت الاس��ام آقاميري درباره سازوكار 
تعيين نرخ كرايه تاكس��ي هاي برقي گفت: »تعيين 
نرخ كراي��ه براي تاكس��ي های برقي ، ابت��دا بايد در 
كميسيون حمل و نقل ش��وراي شهر تهران مطرح و 
پس از تأييد نهايي به صحن ش��ورا ارائه ش��ود تا به 
تصويب برسد و پس از آن تاكس��يراني مي تواند آن 
نرخ كرايه را به تاكسيرانان اباغ كند تا آنان در سطح 

شهر اعمال و از مسافر دريافت كنند.«
حجت الاس��ام آقامي��ري در ادام��ه اف��زود: »اگر 
پيش��نهادي در تفاوت نرخ كرايه تاكسي های برقي  
نسبت به تاكسي هاي عادي مطرح شود، ممكن است 
از سوي شورا پذيرفته شود، يعني آنكه ممكن است 

بپذيريم رانن��دگان اين قبيل تاكس��ي ها مي توانند 
كرايه بيشتري از مردم دريافت كنند، اين موضوعات 

بايد به طور دقيق در شورا بررسي شود.«
اما يكي از دغدغه هاي مهم رانندگان تاكسي اين است 
كه از عهده مبالغ هنگفت پيش پرداخت و همچنين 
اقس��اط براي جايگزين كردن تاكسي فرسوده خود 
با تاكس��ي برقي برآيند؛ موضوعي كه عضو شوراي 
شهر نيز به آن اش��اره كرد و با بيان اينكه پيگير آن 
هستيم تا تسهيات بيشتري براي رانندگان تاكسي 
گرفته شود، گفت: »دنبال آن هستيم تا كمك كنيم 
رانندگان بتوانند بدون دغدغه خودروهاي تاكسي 

خود را با تاكسي های برقي  جايگزين كنند.«
افزايشكرايهممنوع!

جنجال ها بر س��ر تعيي��ن نرخ كرايه تاكس��ي های 
برقي به همين جا ختم نش��د. روز يك شنبه مهدي 
چمران، رئيس شوراي ش��هر تهران به اين مسئله 
واكنش نشان داد و گفت: »در ارتباط با تعيين نرخ 
كرايه تاكس��ي هاي برقي، نرخي در مصوبه ش��ورا 
تعيين نش��ده و اين مسئله به س��ازمان تاكسيراني 
واگذار شده است، البته ما از مديرعامل اين سازمان 

خواس��تيم فعاً افزايش كرايه ها براي تاكس��ي ها 
پيش بيني نشود.«

او ادامه داد: »با اين ش��رايط صاحبان تاكس��ي هاي 
برقي موظف هستند نرخ كرايه هاي خود را همانند 
تاكس��ي هاي معمولي دريافت كنند تا در آينده در 

خصوص نرخ آنها تصميم گيري شود.«
شهروندانچهميگويند؟

افزايش ۵۰ درصدي كرايه  تاكس��ي هاي برقي مورد 
انتقاد شهروندان نيز قرار گرفته است. يكي از ساكنان 
تهران در اين رابطه به »ج��وان« مي گويد: »حقوق 
كارگر و كارمند از ابتداي سال تا پايان آن ثابت است 
و براي آن دودوتا چهارتا كرده اند، بعيد است كسي 
حاضر شود مسير خانه تا محل كار را از تاكسي هاي 
برقي و به اصطاح لوكس استفاده كند و هزينه هاي 
رفت وآمدش را افزايش دهد. بدون ش��ك با چنين 
تصميمي كمتر كسي حاضر اس��ت از اين خودروها 

براي تردد در شهر استفاده كند.« 
يكي ديگر از ش��هروندان نيز در اين رابطه مي گويد: 
»اگر مشكات حمل و نقل عمومي و معضل آلودگي 
هوا براي مسئولان و مديران شهري مهم است، بايد 

همه تاش ش��ان را به كار بگيرند تا مردم به سمت 
استفاده از وس��ايل حمل و نقل عمومي به خصوص 
آنهايي كه برقي هستند، بروند. با گران تربودن كرايه 
تاكس��ي هاي برقي نسبت به تاكس��ي هاي بنزيني 
اقبالي به اس��تفاده از اين خودروه��اي جديد وجود 

نخواهد داشت.«
كرايهبيشتررادولتبپردازدنهمردم

در همي��ن رابطه مه��رداد تق��ي زاده، كارش��ناس 
حمل و نقل و ترافيك به »جوان« مي گويد: »منطقي 
نيست كرايه تاكسي برقي بيشتر از تاكسي بنزيني 
باش��د، چراكه تاكس��ي برقي مزاياي ملي به دنبال 
دارد و بايد براي محقق ش��دن آن تاش شود، مثاً 
اينكه با اس��تفاده از تاكس��ي هاي برقي در مصرف 
بنزين صرفه جويي مي شود و آلودگي هوا نيز كاهش 
مي يابد، بنابراين نبايد كرايه بيشتري براي اين دسته 

از تاكسي ها تعيين شود.«
او ادامه مي ده��د: »جايگزيني تاكس��ي های برقي 
با تاكس��ي هاي فرس��وده بنزيني اتفاق خوبي تلقي 
مي شود اما اگر قرار باشد نرخ كرايه هاي اين تاكسي ها 
گران تر باشد، مردم س��عي مي كنند از آنها استفاده 
نكنند! طبيعي اس��ت اين كرايه بيشتر را بايد دولت 
و شهرداري بپردازند، نه مردم. مثاً سازمان محيط 
زيس��ت پاي كار بيايد و بودجه اي را ب��راي اين كار 
اختصاص دهد ت��ا بتواند مش��وق هاي لازم را براي 

استفاده از تاكسي هاي برقي ايجاد كند.«

كارشناس حمل و نقل و ترافيك در گفت وگو با »جوان«: كرايه بيشتر را بايد دولت و شهرداري بپردازند، نه مردم

گراني كرايه  تاكسي برقي  ممنوع!
گزارش»جوان«ازجنجالبرسرتعييننرخكرايهتاكسيهايبرقي
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تق�يزاده:جايگزين�يتاكس�يهایبرقيبا
تاكس�يهايفرس�ودهبنزينياتف�اقخوبي
تلق�يميش�ودام�ااگ�رق�رارباش�دن�رخ
كرايهه�اياي�نتاكس�يهاگرانترباش�د،
م�ردمس�عيميكنن�دازآنه�ااس�تفاده
نكنن�د!طبيعياس�تاي�نكرايهبيش�تررا
باي�ددولتوش�هرداريبپردازن�د،نهمردم

ساليان سال است معضل آلودگي هوا، گريبان  مهسا
شهر هاي مختلف را گرفته و آن را رها نمي كند. گربندي

راهكارهاي زيادي براي حل اين معضل از سوي 
كارشناسان پيشنهاد شده است، اما در نهايت مديران شهري در 
پايتخت تصمي�م گرفتند توس�عه حمل و نقل عموم�ي و همچنين 
برقي سازي تاكسي و اتوبوس هاي اين كلانشهر را در دستور كار 
قرار دهند. به تازگي سازمان تاكسيراني از هزار دستگاه تاكسي 
برقي رونمايي و 200دستگاه آن را جايگزين تاكسي هاي فرسوده 
كرده اس�ت، اما سرپرس�ت اي�ن س�ازمان درباره ن�رخ كرايه 
تاكس�ي هاي برقي گفته ك�ه رانندگان اي�ن دس�ته از خودروها 
مي توانند تا س�قف 50 درصد، نس�بت به نرخ ع�ادي كرايه يك 
مس�ير، افزايش كرايه داش�ته باش�ند؛ موضوعي كه يك سؤال 
بي جواب را در اذهان عمومي ايجاد كرده؛ اينكه اگر قرار اس�ت 
استفاده از تاكسي هاي برقي به منظور كاهش معضل آلودگي هوا 
تبديل به فرهنگ شود، چه توجيحي براي تعيين چنين كرايه هاي 
گراني براي تاكسي هاي برقي وجود دارد؟! اگر مديريت شهري 
به دنبال فرهنگ سازي براي استفاده از تاكسي هاي برقي در شهر 
است، پس چرا با گران كردن نامتعارف كرايه اين تاكسي ها خلاف 
آن عمل مي كند؟ البته به تازگي رئيس شوراي شهر تهران اعلام 
كرده اس�ت تاكس�ي هاي برقي موظفند نرخ كرايه هاي خود را 

همانند تاكسي هاي معمولي دريافت كنند.

قانونالزامبهثبترسميمعاملاتاموالغيرمنقول
قراراستچهمشكليراحلكند؟

مسئله اين است كه طبق قانون مدني ما و نظريات فقها، قرارداد 
بيع يا همان خريدوفروش چه در مورد اموال منقول و چه در مورد 
اموال غيرمنقول و همچنين ساير قراردادهايي كه راجع  به اموال 
غيرمنقول مانند س��اختمان و زمين اين ها باشد، از عقود رضايي 
هستند؛ رضايي يعني اينكه اگر شما ايجاب و قبول را بگوييد، يعني 
دو طرف مثاً بگويند به اين مبلغ فروخت��م و آن يكي هم بگويد 
خريدم و همچنين طرفين اهليت داش��ته باشند و جهت معامله 
هم مشروع باشد و كالا و قيمت آن هم مشخص باشد، اين قرارداد 
حتي اگر مكتوب هم نش��ود، قرارداد صحيحي اس��ت. به عبارت 
ديگر، طبق قانون مدني و نظرات فقهاي ما براي اينكه ش��ما يك 
مال غيرمنقولي را بخريد، بفروشيد يا قراردادهاي ديگري راجع 
 به اموال غيرمنقول مانند اجاره، رهن، صلح و غيره منعقد كنيد، 
غير از اينكه رضايت طرفين و اصول كلي ش��رايط صحت قرارداد 
بايد وجود داشته باشد، تشريفات ديگري مانند مكتوب بودن لازم 
نيست. درست است كه اين نظر شايد در زمان هاي قديم مشكلي 
ايجاد نمي كرد، اما اكنون پذيرفتن اين نظر مشكات جدي براي 

نظام حقوقي ما ايجاد مي كند. 
چهمشكلاتيايجادميكرد؟

آن چيزي كه خيلي شايع بود اينكه من خانه يا آپارتماني را به شما 
مي فروختم، كلي هم از شما پول مي گرفتم و بعد دوباره آن را به 
كسي ديگر مي فروختم. در اين ميان اتفاقي كه می افتاد، اين بود 
كه قرارداد اول درست بود و قرارداد دوم قراردادي بود كه اگر در 
دادگاه طرح دعوا مي شد، بايد ابطال مي شد. حالا ممكن بود حتي 
من سند رس��مي را به طرف دوم منتقل كنم ولي اگر افراد قبلي 
كه ملك را از من خريدند، مي رفتند طرح دعوا مي كردند عليه من 
و كسي كه سند رسمي به نام وي اس��ت، سندش ابطال مي شد، 
بنابراين شما يك خانه اي را مي خريديد، سند رسمي هم داشتيد، 
پولش را هم پرداخت كرده بوديد، ولي هميشه اين امكان وجود 
داشت كه كسي بگويد من قبل از شما اين خانه را خريده ام و اگر 
مي توانس��ت اثبات كند كه واقعاً چنين اتفاقي افتاده است، سند 
شما هميشه در معرض ابطال قرار داشت و اسناد رسمي متعددي 
همينطور در دادگاه ابطال مي شدند، چون قاضي راهي نداشت و 

اگر اثبات مي شد، قبل از اينكه من س��ند را به شما انتقال دهم، 
ايجاب و قبولي به نحو صحيح در م��ورد آن ملك مورد نظر واقع 
شده است، دادگاه مجبور بود آن ايجاب و قبول مقدم را به رسميت 

بشناسد و انتقال سند بعدي را ابطال كند. 
برايحلاينمشكلتاالانراهحليدرنظامحقوقي

كشورانديشيدهنشدهبود؟
در طول تاريخ حقوقي ايران سعي شده بود اين مشكل به روش هاي 
مختلفي حل شود و در مواردي هم تا اندازه اي راه حل هايي كه ارائه 
شد، مؤثر بود، منتها اين راه حل ها هيچ كدام به شكل كامل يا دقيقي 
اين مشكل را حل نكردند، كمااينكه تا همين اواخر هم روند ابطال 
اسناد رس��مي به همان ش��كلي كه عرض كردم، يكي از مشكات 

شايعي بود كه در محاكم وجود داشت و هنوز هم وجود دارد. 
موانعيكهبرايحلاينمشكلاتبود،چيست؟

يكي از موانع اين بود كه بر اس��اس نظرات شرعي نمي شد غير از 
ايجاب، قبول و ش��رايط و اصول كلي صحت معامات، تشريفات 
ديگري براي صحت معامات راجع به امور غيرمنقول در قانون يا 
در عرف قضايي پيش بيني كرد. قانون الزام به ثبت رسمي اموال 
غيرمنقول سعي كرده است اين مشكل را به نحوي حل كند كه هم 
ايرادات شرعي حل شود و هم ماحظات عملي كه الان در نظام 

حقوقي ما وجود داشت، به نحوي به آن پاسخ داده شود. 
اينقانونچهميگويد؟

اين قانون مي گويد، اگر شما با سند عادي، يعني همين اسنادي كه 
به شكل قولنامه يا مبايعه نامه نوشته مي شود، چه از سوی مشاوران 
اماك و چه اينكه خودشان نوشته باشند، مال غيرمنقول مانند 
خانه يا زميني را بخريد، بفروش��يد يا براي بيش از دو سال اجاره 
دهيد يا منافع آن را منتقل كنيد، اگر با سند عادي باشد، دعاوي ای 
 كه بخواهيد بر اساس اين سند عادي بعداً مطرح كنيد، بر اساس 
اين سند عادي در دادگاه ها شنيده نمي شود. اين قانون نمي گويد 
اين انتقال بي اعتبار اس��ت، براي اينكه با مشكل شرعي برخورد 
نكند، چون فقها مي گويند بي اعتبار نيس��ت، بلكه حد وسطي را 
گرفته است، منتها حدوسطي كه چون شما نمي توانيد حق تان را 
در دادگاه مطالبه كنيد، نتيجه نهايي آن عماً اين خواهد شد كه 

گويي آن حق را نداريد. 
حالااگرخواستيمخانهيازمينيرابهعنوانمثالبا

سندعاديبفروشيم،يعنيباهمانقولنامهاي
كهدردفاترمشاوراناملاكنوشتهميشوديا
افرادبينخودمينويسند،اگردعاويناشياز
اينسنديااكثرآنهادردادگاههاشنيدهنشود،

دراينشرايطچهبايدكرد؟
راه حلي كه قديم قانون ارائه داده بود و البته مورد استقبال هم 
واقع نشد، اين بود كه بابت خريد و فروش اموال غيرمنقول 
شما بايد به دفاتر اسناد رس��مي مراجعه می كرديد و هيچ 
راهي غي��ر از آن وجود نداش��ت و اگر آنجا ثبت رس��مي 
نمي ش��د، عماً انتقال مالكيتي هم وجود نداش��ت. اين 
قانوني بود كه خيلي قبل ها چنين معنايي از آن استفاده 
مي ش��د، ولي خب مورد اس��تقبال هم قرار نگرفت. الان 
اگر شما براي خريد و فروش يا اجاره ملكي به شكلي كه 
گفتم بيش از دو سال س��ند عادي داشته باشيد، جايي 
دعاوي ناشي از اين سند عادي پذيرفته نمي شود، اگر 
سند رسمي داشته باشيد هم همه جا پذيرفته مي شود 
و مالك كسي است كه آن سند رسمي را دارد، حالا اگر 

سند عادي داشته باشيد و نشود سند رس��مي تهيه كرد، اين قانون 
براي شما امكاني ايجاد و اداره ثبت را موظف كرده است يك سامانه 
ايجاد كند به نام سامانه س��اماندهي اسناد غيررسمي، پس الان اگر 
به موجب سند غيررسمي، مالك عين اموال غيرمنقول يا مستأجر 
بيش از دو سال يا مالك حق انتفاع آن هستيد، به محض اينكه اين 
سامانه راه اندازي شود، بايد در اين سامانه مشخصات خودتان و ملك 
را ثبت كنيد. به محض اينكه اين سامانه ايجاد شد، افرادي كه سند 
عادي دارند، بايد مشخصات خودشان و ملك را در اين سامانه ثبت 
كنند و دو سال هم براي چنين كاري فرصت دارند و بعد از اينكه ثبت 
كردند يا بايد انتقال سند رسمي انجام شود يا اگر طرف مقابل سند 
رسمي را منتقل نمي كند، طی مدت دو سال از تاريخ درج در سامانه 
طرح دعواي انتقال سند رس��مي عليه آن فردي كه استنكاف كرده 
است، انجام دهند. اگر اين زمان ها بگذرد و اين اقدامات انجام شود، 
آن افرادي كه به موجب سند عادي ادعاي مالكيت دارند، اين ادعاي 
مالكيت شان عماً در جايي پذيرفته نمي شود و مسموع نيست، يعني 
تقريباً مي شود گفت آن سند عادي ارزش و اعتباري ندارد، البته قانون 
نمي گويد ارزش و اعتباري ندارد، بلكه مي گويد ادعاهاي ناشي از آن 

مسموع نيس��ت كه از نظر حقوقي بين اين دو تفاوتي هست كه در 
عمل مي شود اين تفاوت را ناديده گرفت و بگوييم اگر طی مدت هاي 
مقرر اين اقدامات انجام نشود، يعنی ثبت در سامانه و بعد ثبت رسمي 
نشود و اگر ثبت رسمي در دفتر اس��ناد رسمي امكانپذير نبود، مثاً 
چون طرف مقابل همكاري نمي كند، طرح دعوا الزام به ثبت رسمي 
بايد انجام شود. نهايتاً خاصه بحث افرادي كه سند عادي دارند و به 
موجب س��ند عادي مالك عين يا منافع جايي براي بيش از دو سال 
هس��تند، بايد به محض اينكه اين سامانه راه اندازي شد، مشخصات 
خود را در اين س��امانه وارد كنند و بعد از آن سند رسمي تنظيم يا 
طرح دعوا براي تنظيم سند رسمي انجام ش��ود، اگر اين اقدامات را 
انجام ندهند، آن سند رسمي براي انتقال مالكيت به  دردشان نخواهد 
خورد و تنها كاري كه مي توانند انجام دهند، اين اس��ت كه پولي كه 
به آن فروش��نده داده اند، بابت آن قرارداد مبايعه نامه يا اجاره نامه و 
احتمالاً خسارات ناشي از آن را از فروشنده مسترد كنند و برای انتقال 
مالكيت، اگر اين اقدامات در موعد مقرر انجام نش��ود، به موجب آن 

سند عادي در محاكم يا ساير مراجع اتفاق نخواهد افتاد.

قانون جديد ثبت، نظر فقها را هم تأمين كرده است
        شهاب جعفري ندوشن، وكيل و مدرس دانشگاه:

راهحل�يك�هقديمقان�ونارائ�هداده
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نش�د،اينبودكهباب�تخريدوفروش
ام�والغيرمنقولش�مابايدب�هدفاتر
اس�نادرس�ميمراجع�همیكردي�دو
هي�چراهيغي�رازآنوجودنداش�ت
واگرآنجاثبترس�مينميش�د،عملًا
انتق�المالكيت�يه�موجودنداش�ت


